
Minden festőnek fontos, hogy megmutathassa a képeit. Az első kiállításaimnak na-
gyon örültem. Örülök a mostaniaknak is, csak nem szeretek kiállni a közönség elé.
Azt szeretem, ha a képeimet nézik meg és nem engem. A gátlásom oka elé valószínű
az intézeti évekre vezethető vissza, mert ott büntetésből – a legkisebb vétségért, talán
még az sem volt –, folyton kiállítottak.

Mi a festő dolga?

Rajzolni sok ezer ember tud, de ez csak a start. Innen kell elindulni és olyan szinten
művelni a képzőművészetet, de bármit is, hogy egyetemes érték is legyen az, amit
egy cigány művész létrehoz. Fontos, hogy minél több roma művésznek híre legyen a
világban, fontos ez a cigányság érdekében. Hogy olyan híre legyen, mint a színésznek,
Jean Marais-nak – akinek magyar cigány asszony volt az édesanyja, vagy Chaplinnek,
akiről kevesen tudják, hogy cigány származású. Fontos, hogy legyenek példaképeink,
mert ez elősegíthetné az értékváltozást, önbecsülésükben erősíthetné a cigányokat,
hogy ki tudják húzni magukat, ha azt hallják, hogy cigány, hogy büszkék legyenek a
származásukra.
A feladatok mellett – mert teljesen magaménak vallom –, szeretnék idézni négy sort
Arany János egyik verséből (Domokos napra), amely az emberi törekvések, az emberi
tisztesség szép gondolatát fejezi ki. 

„Nemes önbizalom, de ne az önhittség,
Rúgói lelkedet nagy célra feszítsék:
Legnagyobb cél pedig, itt, e földi létben,
Ember lenni mindég, minden körülményben.”

K O V Á C S  J Ó Z S E F  H O N T A L A N

Ferkovics
Egyenlítő vonalak
s szebb arcok
fény album

vízesés lombok
mint csillag korongok
Földbolygó hajó

Füvek kéksárga éle
magasabb szárnyak
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Jézus halála


